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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Polityki Społecznej i Rodziny (nr 177)
30 sierpnia 2023 r.
Komisja Polityki Społecznej i Rodziny, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Urszuli Ruseckiej (PiS), przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła: 

– projekt sprawozdania Komisji z działalności w IX kadencji Sejmu.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Małgorzata Cholewa, Dariusz Lipski 
i Brygida Śliwka – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.
Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):

Dzień dobry. Witam serdecznie na kolejnym posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej 
i Rodziny.
W dzisiejszym porządku obrad mamy rozpatrzenie projektu sprawozdania Komisji 

z działalności w IX kadencji Sejmu.
Szanowni państwo, projekt sprawozdania Komisji z działalności w IX kadencji Sejmu 

został państwu przekazany. Czy są uwagi? Czy ktoś chciałby zabrać głos do tego spra-
wozdania? Nie.
W takim razie zamykam...

Poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Jest stanowisko.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Jest, bardzo proszę pan poseł Tadeusz Tomaszewski.

Poseł Iwona Hartwich (KO):
Ja też się zgłaszałam...

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Dobra, dobra, przepraszam najmocniej.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Pani przewodnicząca, Wysoka Komisjo, w związku z tym, że to nasze ostatnie posie-
dzenie  Komisji.  Chciałbym  w imieniu  własnym  uprzejmie  podziękować  wszystkim 
za zaangażowanie się w pracę naszej Komisji  i powiedzieć, że 26 lat pracuję w Komi-
sji Polityki Społecznej i Rodziny, Rodziny Polityki Społecznej. Nigdy nie było tak,  jak 
uczyniła to pani przewodnicząca, że przez półtora roku blokowała pani obywatelski pro-
jekt ustawy o emeryturach stażowych grając tą sprawą w niebywały sposób. Niebywały, 
bo lekceważyła pani decyzję Wysokiej Komisji o umieszczeniu tego projektu w kolejnych 
planach pracy, informując, że jeszcze czegoś pani brakuje. Brakowało tylko jednego, decy-
zji strategicznej. Obywatelski projekt ustawy to jest forma demokracji bezpośredniej. 
Państwo jako Prawo i Sprawiedliwość, a może źle mówię, może powinienem powiedzieć 
pani przewodnicząca osobiście, a nie PiS, zablokowała tę ustawę, którą obiecali opinii 
publicznej prezydent Andrzej Duda, przewodniczący Solidarności pan Piotr Duda oraz 
wszyscy inni, którzy uczestniczyli w tej kwestii. Dlatego też uprzejmie proszę o uwzględ-
nienie w sprawozdaniu informacji mówiącej o tym, że z inicjatywy pani przewodniczącej 
nie rozpatrzono obywatelskiego projektu ustawy o emeryturach stażowych. Dziękuję.

Poseł Grzegorz Matusiak (PiS):
Ad vocem.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Ad vocem pan przewodniczący Grzegorz Matusiak.
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Poseł Grzegorz Matusiak (PiS):
Pani przewodnicząca, szanowna Komisjo, widzę, że tutaj  już jest wystąpienie typowo 
polityczne, które jest cały czas kontynuowane. Przecież za Lewicy to zamiast rozmowy 
była policja, milicja itd. Wy właściwie nic nie zrobiliście. Dziwię się, że pan po tylu latach 
ma takie zdanie, że my nic nie robimy. Niestety, ale pan nie przychodzi z pieniędzmi, pan 
nie przychodzi z rozwiązaniami, tylko pan przychodzi z taką populistyczną informacją, 
że stażowe. Oczywiście, że pan prezydent Duda, jak i pozostali mówili o stażowych, ale 
to było przed COVID-em  i przed wojną. Proszę  to wziąć pod uwagę, a pan  jakoś nie 
potrafi tego wziąć pod uwagę. Nie wiem, czy to panu będzie wyborców nabijać, czy nie. 
Nie wiem. Po prostu to jest zdanie bez sensu i jestem przeciwko takiemu zgłoszeniu, 
bo pan nie zna całej sytuacji, która miała miejsce. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Zgłaszała się jeszcze pani Iwona Hartwich. Bardzo proszę.

Poseł Iwona Hartwich (KO):
Dzień dobry, szanowni państwo. Jestem posłem pierwszej kadencji i chciałam zwrócić 
następującą uwagę. Ze wszystkimi tematami, które zgłaszałam do pani przewodniczącej 
odnośnie do osób z niepełnosprawnościami nie wszedł żaden temat proponowany ze śro-
dowiska osób z niepełnosprawnościami.
Chciałam też wyrazić swoje oburzenie. Zablokowała pani projekt ustawy o rencie 

socjalnej. Doskonale pani wie, w jakiej sytuacji są dzisiaj osoby z niepełnosprawnościami, 
że żyją za 1445 zł. Chciałabym, żeby ktokolwiek z PIS-u zamienił się z tymi osobami 
i żył przez miesiąc za 1445 zł.
Dodam jeszcze, że państwo zmieniając projekt ustawy…,…tak państwa bardzo boli 

jak mówi się o kradzieży daniny solidarnościowej i funduszu solidarnościowego. Toteż 
mówię  jasno,  zmieniając  ustawę, mając większość w Sejmie,  ograbiliście  osoby  nie-
pełnosprawne z daniny  solidarnościowej,  zamroziliście  zwykły  zasiłek pielęgnacyjny 
do 2024 r. Nie ma zniesionej instytucji ubezwłasnowolnienia. Uchwalona przez was fał-
szywa ustawa tzw. 520 nie działa. Nie ma dostępu do darmowych wyrobów medycznych. 
Tak naprawdę dzisiaj osoby niepełnosprawne za waszych ośmioletnich rządów nie mają 
nawet darmowych pampersów ani nie mają sprzętu. Ten sprzęt jest bardzo drogi i jest 
nieosiągalny. Mamy totalny brak opieki wytchnieniowej, nie ma ciągłości programu asy-
stenta osoby niepełnosprawnej, tak samo jak opieki wytchnieniowej. Nie ma mieszkań 
wspomaganych, jest brak możliwości skorzystania co roku z turnusu rehabilitacyjnego.
Natomiast, co państwo zrobili? Wprowadzacie od nowego roku bardzo krzywdzącą 

ustawę o świadczeniu wspierającym. Dzisiaj już wiadomo, że większość rodzin tych osób 
z niepełnosprawnościami nie dostanie najwyższego wsparcia. Tak naprawdę ukradliście 
rodzicom po 18 roku życia świadczenie pielęgnacyjne. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Bardzo proszę pan poseł.

Poseł Rafał Adamczyk (Lewica):
Pani przewodnicząca, panie posłanki, panowie posłowie, szanowni państwo. W związku 
z tym, że dzisiaj mieliśmy rozpatrywać i rozpatrywać będziemy projekt sprawozdania 
Komisji z działalności w IX kadencji Sejmu, to niestety nie poprę i nie popieram tego 
sprawozdania z jednego powodu. Chcę to powiedzieć w sposób jasny i żeby był zrozu-
miały dla każdego. Czy to się paniom posłankom czy panom posłom z obozu rządzącego 
będzie podobać czy nie, to doskonale państwo wiecie, że Komisja Polityki Społecznej 
i Rodziny powinna działać ponad podziałami, zawsze się tym charakteryzowała, a prze-
kładanie i nierozpatrzenie projektu obywatelskiego emerytur stażowych, gdzie tyle osób 
na to czeka i tyle lat wstecz to było obiecane, a to nie było tuż przed wojną na Ukrainie, 
a mam dobrą pamięć.
Może pan zabrać głos i prosiłabym do mikrofonu, żeby wszyscy słyszeli wyraźnie. 

Zatem nie popieram i nie poprę tego sprawozdania. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w tym temacie?
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Poseł Grzegorz Matusiak (PiS):
Tak, ja chciałem jeszcze zabrać. Można?

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo proszę pan ad vocem. Pan poseł Grzegorz Matusiak.

Poseł Grzegorz Matusiak (PiS):
Przede wszystkim popieram sprawozdanie. Bardzo dziękuję pani przewodniczącej, jak 
i całemu prezydium, że swoją ciężką pracą pokazali, że można wspierać polskie rodziny, 
można wspierać niepełnosprawnych.
Jeżeli ktoś krytykuje, to też ma do tego prawo, ale najpierw trzeba mieć argumenty. 

Niestety, ale żadnych argumentów nie widać, nie słychać i nie czuć. Dziękuję bardzo.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję.
Zamykam dysk… Bardzo proszę pani poseł.

Poseł Marzena Okła-Drewnowicz (KO):
Chciałam zapytać, czy będziemy teraz omawiać to sprawozdanie, czy mamy tylko wnio-
ski i głosowanie?

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Nie. Była dyskusja nad tym sprawozdaniem i głosowanie.

Poseł Marzena Okła-Drewnowicz (KO):
Ok, dobrze.
Zatem  w nawiązaniu  do tego  sprawozdania.  Brakuje  mi tutaj  kilku  informacji. 

Po pierwsze, niestety, odnoszę się też do tego na początku w kwestii samej pracy pre-
zydium, ponieważ pani przewodnicząca wie, a nie kojarzę w tej kadencji Sejmu choćby 
jednego zaproszenia mnie, która również zasiada w tym prezydium na jakiekolwiek spo-
tkanie prezydium przed Komisją. Nie wiem, chyba może pierwsze jakieś  jedyne było 
na samym początku tej kadencji. Zresztą na początku też była inna pani przewodnicząca, 
ponieważ przypominam, że przewodniczącą była pani Magdalena Biejat, która będąc nie 
na rękę została przez państwa odwołana.
Natomiast  tak,  to do czego  mam  naprawdę  poważne  zastrzeżenia,  to jest  to nie 

do przyjęcia i to powinno być w sprawozdaniu, że mimo że posłowie zgodnie z regula-
minem Sejmu w trybie art. 152 prosili o zwołanie posiedzenia w konkretnych sprawach, 
a te posiedzenia nie były zwoływane. Nie były. Mam osobisty przykład, bo sama podpi-
sywałam w imieniu naszego klubu – kwestia rodziców samodzielnie czy też samotnie 
wychowujących swoje dzieci. Otrzymaliśmy informację, że sprawa została załatwiona, 
ale o rozliczeniu mieliśmy rozmawiać w sposób taki szczegółowy. Ogólnie prosiliśmy o to, 
żeby było takie posiedzenie w tym temacie.
Jeszcze inna kwestia, druga, bardzo ważna albo może jeszcze ważniejsza, w tej Komi-

sji mieliśmy do czynienia z absolutnym brakiem dialogu społecznego. Symbolem tego 
braku dialogu był program oczywiście z plusem, ale to było to słynne krzesło plus. Dla-
tego też ja, i rozumiem też moje koleżanki, koledzy z klubu Koalicji Obywatelskiej będą 
przeciw temu sprawozdaniu. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Zatem poddam to sprawozdanie pod głosowanie.
Natomiast pozwolę sobie udzielić głosu jako przewodniczącej. Powiem tak, pewnie 

to sprawozdanie trzeba było zrobić wcześniej, ponieważ państwo, widzę, wygłaszacie już 
tutaj przedwyborcze monologi. Zupełnie się nie zgadzam z tym i mam do tego prawo, 
z tym, co państwo prezentujecie. Ta kadencja była kadencją bardzo trudną. Przypomnę, 
że zaraz na początku mieliśmy do czynienia z pandemią. Ja byłam tą osobą, która przy-
jeżdżała, prowadziła zdalnie, państwo z domu głosowaliście, robiliście...

Głos z sali:
Biedna…
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Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Ja nie przeszkadzałam,  jak pani wygłaszała, pełen kłamstw monolog dotyczący osób 
z niepełnosprawnościami pani poseł.

Poseł Iwona Hartwich (KO):
Pani teraz do mnie mówi, a ja się w ogóle nie odzywałam. Może pani przestać kłamać. 
To nie ja do pani mówiłam. Proszę się uspokoić.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Pan poseł Tadeusz Tomaszewski mówił  i pan  z Lewicy mówił  o emeryturach  stażo-
wych. Powiem tak. To właśnie PiS wprowadziło emerytury pomostowe. Przypomnę, 
że to państwo będąc w Lewicy razem z OPZZ odrzuciliście veto pana prezydenta Lecha 
Kaczyńskiego dotyczące pomostówek, które – tak jak wspomniał premier teraz Jarosław 
Kaczyński – teraz podpisał pan prezydent, a które przyjęliśmy w Komisji, są krokiem 
wstępnym do emerytur stażowych.
Polityka społeczna w wykonaniu PiS-u weszła na zupełnie inny poziom, poziom pro-

europejski, poziom zachodni. Wprowadziliśmy programy, które funkcjonują w Europie 
Zachodniej, których tutaj nie było. Wszystkie parametry ubóstwa skrajnego, relatywnego 
zostały zminimalizowane. Jesteśmy w czołówce państw o najniższym zagrożeniu ubó-
stwem i to są dane niezależne Eurostatu. Dlatego to, że państwo będziecie zakłamywać 
rzeczywistość i mówić, jakie działania podejmowało względnie nie podejmowało PiS jest 
po prostu stekiem kłamstw, stekiem bzdur, bo realnie w portfelach Polaków jest dużo 
więcej środków i zupełnie inny poziom wsparcia polityki społecznej. O tym świadczą 
nasze twarde dane.
Poddaję teraz sprawozdanie pod głosowanie. Kto z pań i panów posłów jest za przyję-

ciem przedstawionego sprawozdania Komisji Polityki Społecznej i Rodziny z działalności 
w IX kadencji Sejmu? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?
Proszę o podanie wyniku.

Sekretarz Komisji Dariusz Lipski:
Głosowało 25 posłów. Za – 13, przeciw – 12, nikt się nie wstrzymał.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Stwierdzam, że Komisja przyjęła sprawozdanie Komisji z działalności 
z IX kadencji Sejmu.
Na tym wyczerpaliśmy porządek dzienny. Dziękuję wszystkim za udział. Zamykam 

posiedzenie Komisji.
Bardzo dziękuję wszystkim członkom Komisji za czteroletnią pracę, tak jak wspo-

mniałam,  bardzo  trudną,  bo zaczynaliśmy  pandemią,  potem wsparciem  uchodźców 
z Ukrainy. Szereg ustaw przechodziło przez naszą Komisję właśnie w takich trudnych 
i nowych warunkach i zapewne udałoby nam się zrealizować dużo, dużo więcej, gdyby 
właśnie nie ta sytuacja ogólnoeuropejska, z którą zmierzaliśmy się w tej kadencji.
Bardzo dziękuję paniom z sekretariatu za wsparcie, za pomoc wszystkim członkom 

i życzę wszystkim udanych wyborów, a najbardziej wygranej PiS-u. Dziękuję.


